
 

 הלימוד כפיתוח אישי ורוחני -'השכל וידוע אותי' 

 הרב נחום אליעזר רבינוביץ הישיבהראש 

 1כללי -לימוד 

מה מניע את האדם ללמוד תורה? הרי במה עם ישראל נעשה עם אם לא על 

גלות של אלפי שנים. אם אין ידי התורה? על ידי התורה הוא חזר לארצו אחרי 

אין ישראל חס ושלום, ואם אין ישראל גם תורה אין. קשר זה, בין עם  -תורה 

ההדדית בין עם  השפעההישראל לתורה, יוצר את דמותו המוסרית של העם. 

וקולה הולך על פני כל  חורגת מעבר לגבולות של עם ישראל ישראל לתורה

שלא הושפע מהתורה, שנתרגמה  כמעט ואין מקום בעולם -העולם כולו 

הושפעו רבים יותר, והמונים ולשפות של גויי הארץ עוד לפני אלפיים שנה 

ממנה. אמנם מקומו של עם ישראל כמייצג המוסר בעולם גם גרם לבעיות 

קשות מאוד לעם ישראל, אבל לתורה הייתה השפעה עצומה וישנה השפעה 

ו מהווה חלק מהתפתחות עצומה של התורה על כל העולם כולו. השפעה ז

גם חזרתנו  2העולם כולו לקראת תקופה של הכרת הבורא יתברך ותורתו.

 לארצנו מוכיחה עד כמה כוח התורה חזק ומושך עד היום הזה.

, אבל לגבי בפועל ולא היישוםמוכיחה על הדבר תחומים בהם התאוריה  נםיש

ניכר מוכיח על התאוריה. הוא שהיישום דווקא הזיקה שבין עם ישראל לתורה 

כוח התורה הוא שמחזיק את עם ישראל בעולם; הוא זה שגרם לנו ד שומא

לשמור על עצמאותנו ועל זהותנו כבני אדם. ניתן לראות בחוש שיש ללימוד 

                                                         
המאמר מבוסס על ראיון שנערך עם הרב  בידי יעקב המר וזאק מילנצ'יק. שלדנערך מאמר זה  1

זו. על גבי ראיון זה, שולב תוכן משיחות של הרב ומראיונות אחרים  לקראת הוצאת חוברתרבינוביץ 
המאמר במתכונתו הסופית עבר את  שנערכו עמו במשך השנים על ידי מערכת 'עולה מן המדבר'.

 אישורו של הרב.
 עיין בדברי הרמב"ם, מלכים יא, ד. 2
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מי שלא לומד תורה חסרים להתורה השפעה נרחבת על אישיותו של הלומד, ו

  הרבה דברים שיכולים היו לפאר אותו כבן אדם.

גם כלפי השלכות לא רק כלפי עיצוב האדם הפרטי אלא דברים אלו אמורים 

לימוד התורה על עם ישראל כולו. התורה מעצבת את דמותו הרוחנית של 

ברמה האידיאלית  -העם על ידי עיצוב דמותו הרוחנית של כל יחיד ויחיד 

ם. התורה צריכה להשפיע על לומדיה עד כדי עיצוב עמוק של דמותם כבני אד

אמנם, אדם אינו יכול לחיות במנותק מן הציבור. מי שרוצה להיות חלק מהעם 

ולקחת חלק בהתפתחות הציבור, צריך לדעת שעיצוב אישיותו כחלק מעם 

דברים ישראל זו המטרה הראשונית והחשובה ביותר בחייו. אדם שיעסוק ב

מו את יבנה לעצמו עתיד ויעמיד דורות של בנים ובני בנים שאף הם יתר אלו

 חלקם לבנות חברה מתוקנת ובסופו של דבר להשפיע על העולם כולו.

בישיבה, המוקד הוא חשיפת האישיות של האדם בכוח התורה ועיצובו כ'עוסק 

ישיבה צריך ללמוד איך לממש את דרכי התורה בכל מעשיו בבתורה'. תלמיד 

אינה תלויה  ודרכיו כך שבסופו של דבר הוא יגיע לכדי עיצוב אישיותו. מטרה זו

בכמות חומרי הלימוד, אלא בהרבה יותר מכך. אמנם, ברור שעיצוב האישיות 

איננו ומושפע מצבירת חומרי הלימוד, כיוון שאם הוא איננו מבוסס על למידה 

התורה לא באה לעצב פראי  שהריבנוי סביב השכל הוא כולו דברים בטלים, 

 אדם, הפועלים ללא שכל. 

. ישיבה שקיימת הרבה םלודם בישיבה משפיע על כתהליך עיצוב אישיות הא

הוראה איננה פסיקה זמן מצליחה להוציא כאלו ש"מתמחים" בהוראה. 

בלבד אלא הבנת התורה ברמות גבוהות הרבה יותר. כל אחד צריך לשאוף 

 לידיעות עמוקות אלה, אך לא כל אחד מסוגל להבין את התורה ברמה זו.

ניכר שיש רושם מסוים שנותר על כל מי  לא רק לאלו. אבל הישיבה מיועדת
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שלמד תורה, לא רק על אותם שיצאו להוראה. יתר על כן, לא רצוי שכל אחד 

שפרט בודד אינו מסוגל לפתח את כל כישוריו,  כיווןיעסוק במקצוע זה. 

כלל הכישורים להיות על לא את כל הכישורים הנדרשים לציבור, שובוודאי 

דם. חברה מצליחה זקוקה לבני אדם מכל מפותחים על ידי כלל בני הא

הסוגים, שכל אחד מהם יתרום את חלקו להעלאת הרמה התורנית והאנושית 

של החברה. משימה כזו איננה משימה פשוטה, אך ברוך ה' לאורך הדורות 

אנחנו רואים שעם ישראל התקיים בזכות הצלחה בפיתוח בעלי אישיות 

 תורנית מכל הסוגים.

זה מצליח כאשר ניכר בתלמיד רושם רב, כאשר כל  ניתן לומר שתהליך

אישיותו היא אישיות תורנית וכל מעשיו מכוונים על פי שכל ישר והדרכת 

התורה. כאשר הדברים אינם לגמרי כך, ניתן לומר שההצלחה פחותה. אמנם 

באופן כללי אמרו חכמים שכל אדם יכול להיות כמשה רבנו, אך למעשה אף 

אולם בכל זאת כל אדם יכול לגדול ולהתפתח, והשנים אחד אינו מגיע לכך. 

בישיבה אמורות להנחיל לתלמיד את היכולת לעשות זאת. המאמץ המרוכז 

כמה ולעצב את אישיותו על פי ובישיבה מקנה לאדם כלים לגדול בתורה ובח

 ערכי התורה לכל אורך חייו.

 'ת נחתיב', אך המודל של הישיבה כ'תיבת נח'יש הרואים את הישיבה כ

ד, והוא לא משקף את ההיסטוריה של הישיבות והתקיים פרק זמן מוגבל מא

לאורך הדורות. נכון הוא שהייתה התפתחות בכיוון זה באירופה לפני מלחמת 

העולם השנייה, ובמקומות מסוימים היא קיימת גם היום. במודל זה הישיבה 

היא להיות  כאשר בחוץ מבול, והדרך היחידה לשרוד 'תיבת נח'רת כטיימצ

בתוך התיבה. מודל זה איננו המודל הרצוי, והוא גם איננו משקף את אופיין 

בימי גדולי לא של הישיבות במשך כל הדורות, ודאי שלא בימי חז"ל ו

 כיצדהראשונים. העולם הרחב איננו מבול אלא אתגר. בן תורה צריך ללמוד 
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ולבנות חברה שכוללת את כל העם כולו ואף את כל  לאתגר זהלהיענות 

העולם כולו. האתגרים גדולים ועצומים, אך לאדם יש כוחות גדולים ועצומים. 

אם הוא לא יפתח אותם אלא יסגור אותם בתוך תיבת נח, אז, רחמנא ליצלן, 

 כל מטרת בריאתו לא תתקיים.

הוא יוצא ממנה האדם לא נועד להישאר בישיבה, אך כאשר  ,כמו בתיבת נח

תו. בוגר הישיבה שאישיותו היא הוא לא עוזב את הישיבה אלא לוקח אותה א  

אישיות תורנית משקף במעשיו את ההתפתחות שהוא התחיל בישיבה 

דרכי החשיבה  -ושנמשכת בכל חייו. המיומנויות שהוא למד בישיבה 

ות מאפשר -התורנית, היכולת להיפתח לאור של הקב"ה שמאיר בכל העולם 

 לו לחיות חיי תורה לכל אורך חייו. 

אישיותו של בן התורה מתאפיינת במיוחד בדאגה לציבור, רגישות לצרכי 

אחרים, לכבודם ובוודאי לפרנסתם ולמעמדם החומרי. כמובן, דברים אלה, 

משתייכים דווקא לתחום שבין אדם לחברו. בעולם הזה, המעלות האישיות 

י העולם הזה. אדם צריך להבין שיש לו של האדם מתבטאות במיוחד בעניינ

הוא לא חי לבדו בעולם. לאדם ישנה חובה לבנות שאחריות כלפי הציבור, 

לעצמו עצמאות שכלית כפרט, אך עצמאות זו מתבטאת בהבנת אחריותו 

לציבור. זו היא יראת שמים. אדם שיראת השמים שלו מתבטאת בדברים של 

למשל, אל בתי הקברות להתפלל זו מה בכך היא לא יראת שמים. מי שהולך, 

 3אסור. אפילוהיא יראת שמים? לדעת הרמב"ם זה 

בן תורה מבין שהתורה נוגעת לכל חלקי החיים. אדם שאומר שדבר מסוים 

עוקר אותה.  ,אינו שייך לתורה, שעסק או מקצוע מסוימים אינם נוגעים לתורה

 ,כות אליהםברגע שאדם חושב שיש מישורים בחיים שאין לתורה שום שיי

                                                         
 אבל ד, ד. רמב"ם 3
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התורה שלו מאבדת את עצם מהותה. תורה שאינה מאירה את החיים ולא 

משפיעה על כל מערכות העולם אינה תורת אמת. אמנם הטענה שיש 

מישורים רבים שאין לתורה מבוא בהם נשמעת הרבה, אבל זוהי טענה 

שנוגדת את מהותה של התורה כדבר ה' שנע בכל העולם ומשפיע עליו. 

ים להבין כי מטרת התורה היא להפוך את כל העולם למקום אנחנו צריכ

 השראת השכינה ולהפוך כל אחד ואחד לכלי להשראת השכינה.

 לימוד עיון

השפעה זו על העולם כולו נעשית במיוחד דרך לימוד העיון. יש הבדל גדול 

בין חשיבה של משורר לחשיבה של איש מדע. הקב"ה ברא את האדם עם 

כמה מישורים. יש שכל של יופי, של אסתטיקה, אבל  שכל, ולשכל הזה יש

מישור זה לא ממצה את השכל של האדם. לשכל של האדם יש גם כוח עצום 

לחדש ולהמציא המצאות  לחדש ולהבין את המציאות שהקב"ה ברא, וגם

 האדם מיישמות את הבנת עקרונות המדע למעשה. יכולת זו מטילה עלש

 ת התורה והבנת העולם. לפעול מתוך הבנ -אחריות גדולה 

יכולותיו של השכל ההגיוני קיימות בשני ממדים. מצד אחד, יש את הממד בו 

הבנת המציאות וחוקי הטבע, ומצד  -של הלוגיקה המופשט מפותח השכל 

שני יש גם את הממד של החשיבה על מוסדות הציבור והמדינה וחיי השותפות 

תחים שכל פורה ממש, אז של בני אדם. אם עוסקים בדברים האלה ולא מפ

 הציבור וגם היחיד נשארים בלי פיתוח מספיק של כוחותיהם. גם 

לימוד הגמרא מעודד ומקדם את פיתוח השכל של כל לומד. מתוך כך הלומד 

גם מפתח את הקשר שלו לעם ישראל ולחברה היהודית שגם זו מטרה 

ים שכוחם הוא יש אנשכי  מובןחשובה. בלי זה חסר לו כוח חשיבה חזק ויוצר. 

יותר בשירה או באסתטיקה, אבל צריך שלאדם יהיה גם שכל העוסק 
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במחשבה ההגיונית, ולימוד הגמרא מפתח את השכל הזה. ולכן לימוד העיון 

כדי חשוב מאוד. ההלכה מיישמת את האידיאלים המופשטים של הצדק ל

מעשה. הבעיות המשפטיות שבגמרא הן בעיות שעולות בחברה, אם לא 

תן אז ביישומן המתחדש עם התפתחות הדורות. כמובן, הרבה דברים כדמו

המשיך המתחדש השתנו מאז ימי חז"ל, אבל צריך לדעת שלימוד ההלכה 

דיונים הלכתיים הנוגעים כמעט לכל  ניתן למצואכל הדורות, והיום בבישראל 

 החידושים של המדע.

ישר שיאפשר  כמו שאמרנו, בלימוד העיון יש לעמול בעיקר על פיתוח שכל

לאדם להבין את הנהגת הבורא את עולמו. חשיבה זו גורמת לאדם לאמץ 

תפיסות נכונות באשר למקומו בעולם וביחסו לה'. בחור שנמצא בישיבה 

שש שנים יכול לשלוט בחלק גדול וחשוב של התורה, לצבור הרבה ידע -חמש

אופן ישר. ולפתח שכל ישר. התלמיד צריך לעמוד על רמת יכולתו הלימודית ב

קל להיכנס לסחרור מוטעה של הבנה בלימוד כאשר בעצם הדברים אינם 

ברורים דיים ולא נטמעו היטב בנפש. אסור לתלמיד להשלות את עצמו. עליו 

 להבין באמת, לדרוש מעצמו את ההבנה המלאה. 

תלמיד שנכנס ללימוד התורה צריך לזכור שאי אפשר לרוץ לפני שיודעים 

בה מספקות את הידע והמיומנויות הבסיסיים בלעדיהן אי ללכת. השנים בישי

יאפשרו  - שהן הידיעה איך ללמוד -אפשר להיות בן תורה. מיומנויות אלו 

לתלמיד לגדול בלימוד עד אינסוף. מי שלא לומד עיון אינו מפתח את חשיבתו 

התורנית ולעולם לא ידע לחשוב בצורה תורנית. אפילו אם יש לו הרבה יכולות 

הוא לא יוכל לממשן בלי ללמוד את הדרכים הבסיסיות של לימוד  ,ח'ו'בכ

 התורה. 
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צריך לדעת שכל תלמיד ותלמיד מתפתח באופן שונה. אחידות אינה דרכה 

של התורה. אמנם יש לכולם צרכים משותפים והישיבה מנסה לספק צרכים 

אלו, אבל במשך רוב הזמן כל אחד צריך לזכור שהוא יחיד מיוחד שניחן 

לפתח את אישיותו בכיוונים שאותם  כל פרט צריךבכוחות ייחודיים משלו. 

הציב לו הקב"ה. יש כאלו שחושבים שצריך לעצב את כל התלמידים כמו 

נקניקים שכולם שווים ואף רואים בכך את פסגת התורה. חס וחלילה להגיד 

כך, זו גישה שחותרת תחת ערכי התורה. הקב"ה לא ברא אותנו להיות 

ים. לכל אחד יש את הייחודיות שלו, והחברה זקוקה לבעלי כוחות וסוגי נקניק

מומחיות שונים. חברה תורנית מצליחה לא יכולה להתקיים כאשר כולם 

 דומים. 

ה זאת הוא אדם שרוצה להתקדם חייב להגדיר לעצמו יעדים. אם לא יעש

כיוון שקל לאבד את הזמן בישיבה, "לזרום" עם  יתקשה במימוש שאיפותיו

. לכן חשוב הנפשהשנים ועם הלימוד ולא לתת לתורה להשפיע באמת על 

להגדיר יעדים ברי השגה ולעמוד בהם. זה נכון לכל תלמיד בכל שלב. כמובן 

 -שאחרי שהאדם יודע איך ללמוד, האתגר מוטל עליו הוא להגיע לשלב הבא 

מאוד מה ללמוד, ואדם צריך למצוא את מה  הלימוד עצמו. יש הרבה

שמאתגר אותו, את מה ששייך יותר לצורת החשיבה והמעשה שלו. דברים 

 אלו ימשכו את האדם ללמוד, להעמיק ולהוסיף ידע.

 איך לומדים עיון?

חשוב להבין שפיתוח שכל ישר מתרחש באמצעות דרכי לימוד שונות. שיטה 

דרכי החשיבה, ולכן צריך חשיפה  כוללת את כלאינה גישה אחת  או אחת

לדרכי חשיבה שונות. כיוון שהמציאות מאוד מסובכת ויש בכל מצב ומצב 

על האדם להכיר את  ,צדדים שונים שזקוקים לניתוח על ידי היגיון אמתי וחזק

זוויות ההסתכלות השונות של דרכי הלימוד. כאשר אדם בעל היגיון חזק 
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ליו להתבונן בצדדים השונים ולהבין ואמתי ניגש לדון בשאלה מסוימת, ע

מהם כלל הגורמים שיש לקחת בחשבון, איזה משקל יש לייחס לכל שיקול, 

ומה תהיינה התוצאות אם יוזנחו שיקולים מסוימים. בלי לימוד מעמיק אי 

אפשר לפתח את היכולת הזו. כשאדם לומד את שיטות הראשונים השונות 

עניינים ואילו אפשרויות צריך לקחת שאלה מסוימת, הוא לומד אילו בנוגע ל

בחשבון בנושא הנידון. ודאי שיש שיטות שונות שהרי בני אדם הם שונים, וכל 

אבל רק לאחר ניתוח  ,אדם צריך לנסות לשקול את הדברים לפי שכלו שלו

של כל נושא בצורה יסודית. אם אדם חושב שאפשר לפתור כל שאלה על ידי 

ת, אבל מצד שני יש מקרים בהם באמת יש 'שני זה שיגיד 'שני דינים' זו שטו

דינים'. אדם צריך ללמוד לבדוק כל עניין על פי השכל הישר והלא משוחד. 

לדעתי יש מעלות לשיטות הלימוד השונות. העיקר הוא שהלימוד לא יהיה 

ברפרוף בעלמא אלא בנוי על יסודות לוגיקה חזקים. אם זה סתם לעשות 'שני 

 שורש ושום משמעות אז זו שטות.  דינים' שאין להם שום

ד. גם בסיפור יש וההתייחסות לכלל הממדים של המקרה חשובה מאבנוסף, 

חשיבות לכל פרט, אבל חשיבות זו היא רק ליופי הסיפור. בדיון ההלכתי, 

לעומת זאת, כל פרט מאיר צד של העניין שמכריע לחובה או לזכות. אדם 

ח את הנושא לנתחיו ייתכן שבעצם נית אך עוד לאשיחשוב שהוא כבר מבין 

לא הבין כלום. לכן, יש דמיון בין אופי הכתיבה והניתוח של סוגיות הגמרא 

לספרות השו"ת, הדנה במקרים מסוימים. שני התחומים הללו מאופיינים 

 בניסיון לראות כמה צדדים בהם שהם חשובים וכמה לא.

מחייב את האדם  מה -יתירה מזו, חשוב גם ללמוד להסיק למסקנה מעשית 

ומה לא. לקבוע מהי חובתו של האדם בעולמו זהו יסוד גדול בתורה. אם אין 

ללימוד יישום למעשה, הלימוד הוא לימוד עקר. אם מישהו לא יודע להסיק 

שום מסקנה הלכתית הוא לא קלט את יסודות ההלכה. השכל אמנם יכול 
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גם לפתח את כוח וצריך לגלות צדדים רבים ושונים בכל שאלה, אבל צריך 

 השכל להחליט איזה מהם הוא המכריע ואיזה לא.

חייבים  ,שקילת הממדים השונים של המקרה והכרעה לפיהם ,אלו יסודות

פוסק יכול להישאל  -לעמוד בבסיס מלאכת הפסיקה. אך העיקרון הוא אחד 

אך אינה  ",לפי הספר"שאלה מסוימת ולתת את התשובה הנכונה לכאורה, 

ולא מבין  לחן ערוך'שו'. כך יפסוק מי שקורא את הדין הפשוט בנכונה למעשה

וכנגד  עקוםשיש עוד שיקולים שצריך לקחת בחשבון. פסק כזה יכול לצאת 

  הדין.

" תלו  קו  "גם כשפוסקים להקל לא מחפשים  -יש כאן נקודה שצריך להדגיש 

אמתית! מי שמסתכל בעין צרה  . הקולא האמתית, אם היא ישנה, היאסתם

ם. אין עקוצא לו דין לא רואה את מרחב השיקולים הרלוונטיים לפסיקה, י  ו

לפסוק כפי שהדין נראה במבט ראשון, וזה לא משנה אם זה לקולא או 

 לחומרא. מי שלא מתרגל לעשות כך גורם לטעויות חמורות.

ישנם כאלה שלא רוצים, או לא מסוגלים, לשקול את כל השיקולים, ופשוט 

וענים שדבריהם כתובים שם במפורש, אך כפי שביארנו מסתכלים בספר וט

למעלה, ההלכה לא עובדת כך. לא יכול להיות שאדם יצטט את הדין מהספר 

בזמן שהמציאות השתנתה. התורה היא אמת, היא לא מה שכתוב בספרים, 

  4ופסיקה שאינה יוצאת מניתוח יסודי של המציאות העכשווית איננה דין אמת.

                                                         
מם, במיוחד  4 לדוגמה, ישנם מקרים של תינוקות שלא מסוגלים לינוק חלב אם באופן ישיר מא 

שהדין הוא תינוקות פגים וקטנים. המסתכל ב'שולחן ערוך' )אורח חיים שכח, לד; של, ח( ימצא שם 
שה שיש לה גודש יכולה להוציא את החלב שלה גם בשבת, למרות הבעיה של איסור דש ומפרק, ישא

החלב צריך להישאב לא לתוך כלי, אלא יש  -כיוון שיש לה צער גדול בדבר זה. אולם יש לכך תנאי 
רה לאבד את החלב ובכך להפוך את הפעולה ל"מלאכה שאינה צריכה לגופה", שמותרת בגלל צע

שה. כיום, המציאות היא שיש אפשרות להעביר אל הפגים האלה את חלב אמם גם לאחר ישל הא
כמה ימים, אפילו אם הפגים נמצאים בבית החולים, על ידי שמירה במקררים, ובנוסף יש אמצעים 
חדשים שעל ידיהם אפשר לתת לו לינוק מהחלב. ברור שבמציאות כזאת הדין הוא שונה, והחשיבות 
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פירושו שבכל  'שכל ישר'ה'שכל הישר' עליו דיברנו קודם. זוהי ההגדרה של 

שאלה יש גורמים שצריך להתחשב בהם, ומי שלא מתחשב בגורמים 

מכריעים ואילו ההרלוונטיים ולא מפתח את הכוח להעריך אילו גורמים הם 

שכל ישר אחד יפסוק דבר  אדם בעל אין לו שכל ישר. כמובן, ייתכן מצב בו ,לא

את הפכו, אבל זה בריא כל עוד בעלי  ,שכל ישראדם שני, גם הוא בעל אחד ו

המחלוקת מבינים שהם צריכים להתחשב בכל הפרטים. לעיתים יש מחלוקת 

, וגם זו שאלה חשובה, אבל מי שלא ער לכל ות של גורם מסויםרלוונטיה לגבי

 האפשרויות ולא חושב בצורה לוגית ומשכנעת לא יודע מאי קאמרי רבנן.

 לבחורקב"ה ברא כל אדם עם שכל ועם חופש בחירה, וזה מחייב אותו ה

מדעתו. בסופו של דבר אף מי ששואל שאלה הלכתית צריך לקחת אחריות 

בעצמו ואינו יכול להסתמך באופן עיוור על דברי הפוסק, ואם הוא לא יודע 

יכול לקחת אחריות. לכן כל אדם צריך ללמוד כיצד לזהות את  לאהוא 

 ם השונים.השיקולי

תהליך רכישת המיומנות בלימוד תורה ועיצוב שכל תורני דורשים מיקוד של 

רוב כוחות האדם לכמה וכמה שנים. מי שרוצה להגיע לכך צריך לעסוק 

דבר  כלבעיקר בזה. עם זאת, אין זה אומר שעליו לעצום את עיניו מלראות 

ם הם נחלת אחר. לא יעלה על הדעת שתלמיד ישיבה לא יכיר נושאים שהיו

כל אדם בר דעת, כנושאים מדעיים מסוימים. כמו כן, ברור שחשיבה 

פילוסופית עקרונית גם לתורה. אך צריך להבין שישנם גבולות, מי שרוצה 

                                                         
ם מתירה להוציא את החלב מהאם גם לתוך כלי, מפאת הסכנה שיש הרפואי ת של שתיית חלב א 

לפג. מי שיסתכל בספרי ההלכה ה"קלאסיים" לא ימצא בהם את הדין כך, כיוון שהמציאות הייתה 
שכתוב בספר מבחינה שונה. ברור שפסיקה כזו יכולה להתחדש רק אם בוחנים לא רק את מה 

את המציאות, ולמצוא בה סברות ישרות שעל פיהן רואים איזה גורם  לבחון גם פורמאלית, אלא
 על הדין. ומקרה הלכתי צריך להשפיע בכל מקרה
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להתמקד בנושאים אלו, תבוא עליו הברכה, אך יש לזה זמן. רק אחרי שרכש 

 עם נושאים אחרים.גם את המיומנות התורנית, יוכל להתמודד 

שכולם צריכים  קבוערים אמורים גם לגבי לימוד מחשבה מסודר. קשה להדב

 לדוגמה,ללמוד מחשבה באותה מידה ואותו סדר, אבל ודאי שזה דבר חשוב. 

'. צריך להבין שהראשונים התייחסו נבוכים בישיבה לומדים 'מורהשידוע 

להתייחס כך להקפיד  אנחנו צריכיםברצינות למקורות לא יהודיים, וגם 

. אבל גם השיטות הפילוסופיות העתיקות זקוקות לחשיבה ות של ימינולהג

מחודשת לפי התנאים של העולם החדש, וזה מחייב אותנו גם כן. אמנם, אם 

מדובר על מי שנמצא בישיבה במסלול ההסדר בלבד, שכל הזמן שלו בישיבה 

ד הוא כארבע שנים וחצי, ללמוד גמרא בעיון כמו שדיברנו קודם ובנוסף ללמו

 ל יש חשיבות שיכירו שיש דבר כזה.גם פילוסופיה זו משימה קשה מדי. אב

 לימוד כחוויה דתית

ראינו מקודם כי יש שלבים שלבים של לימוד, ואדם שלא מתקדם לפי 

השלבים גורם רעה לעצמו. האדם צריך להבין שככל שהוא מתקדם בלימוד 

נוי שבא מבפנים. תורה הוא משתנה, לא שינוי שנכפה עליו מן החוץ אלא שי

בונה את עצמו. הוא גדל, הוא מתפתח. בכל שלב  שהאדם שינוי שפירושו הוא

יש אנשים שחושבים שהם יכולים לעשות  .ושלב הוא בונה את עצמו יותר ויותר

מעין קפיצה, לעקוף את המאמצים. אבל עלינו לזכור שכמו במזון גשמי, גם 

הדרגתיות ואת הדברים במזון רוחני עשה הקב"ה שעל האדם 'לאכול' ב

הבריאים. אדם צריך להבין שבלימוד תורה הוא בונה את עצמו, וכדי לבנות 

לצעוד צעד צעד בדרך מתוכננת ומתקבלת על  עליואת עצמו בלימוד תורה 

 הדעת ולא בקפיצות ובעקיפת דברים שונים. 
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אם נמשיך במשל הקודם, אפשר לומר כי יש טעם טוב למאכלים, אבל יש גם 

ן של טעמים. אדם שיאכל רק סוכריות כל היום לא יהיה בריא. הקב"ה מגוו

פעולת האכילה מכיוון שגם אכילה בברא מאכלים עם טעם טוב ונתן תענוג 

דורשת אנרגיה. אם לא תהיה בכך הנאה, אנשים לא יאכלו. אותו דבר קיים 

גם בלימוד. אדם שעוסק כל הזמן רק באותם דברים שנראים לו נוצצים 

קים, שיש להם טעם טוב שהוא נהנה ממנו, מתנהג כמו מי שאוכל ומברי

סוכריות כל הזמן. לעיתים יש לאכול דברים שצריך ללעוס אותם בכוח. אדם 

לא לועס את אותם דברים כמו שצריך לא יפיק מהם את התועלת הנצרכת. ש

אין ספק שכל אדם יכול להפיק תענוג מלימוד, אבל אל ישלה את עצמו 

ובים נמדדים רק לפי הטעם. הלומד צריך להיות מוכן גם שהדברים הט

המאמץ הרוחני איננו פחות קשה מאשר המאמץ הגופני, וודאי שלהתאמץ, ו  

ובדרך כלל הוא קשה הרבה יותר. אין ספק שיש בזה גם הנאה ותענוג, אבל 

התענוג האמתי הוא בכך שהאדם בונה את עצמו. בתהליך זה אין כל אפשרות 

ת בדרך קצרה. אדם צריך להבין שהתורה אינה דבר חיצוני לו, לקפוץ או ללכ

 להיות חלק ממנו באמת. האבל נדרש זמן ומאמץ כדי להפוך אות

כמו  מעמיקים מקצועותבניית האישיות אינה בתורה בלבד. גם מי שלומד 

מתמטיקה יש לו חוויה של גילוי דברים, ובמקרה האידיאלי זה מקשר אותו 

ית מובהקת. מה היא חוויה דתית של גילוי? כשאדם לקב"ה. זו חוויה דת

זה לא זה. אמנם גם זה גילוי, אבל  -מגלה, למשל, פירות שהוא לא טעם קודם 

כשאדם מגלה איך לעומת זאת, זה לא גילוי שמעצב את דמותו השכלית. 

בשכל. כשאדם מגלה את היבט מסוים לפתור בעיה במתמטיקה, זה מאיר 

 וזו מתנת הבורא. אותו, זו היא חוויה דתיתשהוא מה שמייחד  ,השכל

ידיעה, באיזו חוכמה,  ואני חושב שמי שלומד כראוי מרגיש שהוא זכה באיז

מחשבה שלא הייתה לו לפני כן. לעיתים יש צורך להשקיע יותר כדי להגיע 
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להרגשה זו. לעיתים, אדם נקלע למצב בו הסוגיה שהוא לומד נראית כמו 

אדם חושב ומחפש, מן השמים יסייעו והפתרון חידה סתומה. אולם, אם ה

חוויה כזו. חוויה כזאת היא חוויה דתית, חוויה  ייתגלה. כל מי שלמד יודע מה

חוויה כזו מוכיחה הקב"ה אומר לנו. שהתורה אומרת לנו, מה ששל גילוי מה 

שבגילוי תענוג שאדם מסוגל להתמודד עם בעיות שונות הקיימות בעולם. ה

שום בהמה תענוג כזה. זוהי מתנה אין לניח שיש לה .דווקאמייחד את האדם 

 .לאדם ובזה הוא מתייחד מהקב"ה


